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کــوتــــاه

دولت  مطهره شفیعی:   – ملی  آرمان 
سیزدهم تفاوت های خاصی با دولت های قبل 
دارد و عملکرد آن چنان نیست که رضایت برخی 
از اقشار را جلب کند مانند فیلتر شبکه های 
اجتماعی یا وضعیت اقتصادی که سبب رشد 
تورم شده است. در کنار این موضوعات برخی 
اظهارات هم هست که جای تامل دارد مانند 
آنچه روز گذشته انسیه خزعلی، معاون امور زنان 

رئیس جمهور بیان کرد. 
  حذف ایران ازکمیسیون حقوق زنان

پس از فوت مهسا امینی، ۴۰ سازمان 
غیردولتی در نامه ای سرگشاده به شورای 
حقوق بشر خواستار برگزاری نشست ویژه 
شدند که با حمایت ایسلند و آلمان و حمایت 
۴۴ کشور در دستور کار شورا قرار گرفت و در 
نهایت سی و پنجمین نشست ویژه در تاریخ 
۲۴ نوامبر برابر با سوم آذرماه در ژنو برگزار 
شد. خبرآنلاین نوشت، در این جلسه برخی 
از دولت ها اتهاماتی علیه ایران مطرح کردند 
تا اینکه ۲3 آذر در نشست کمیسیون مقام 
زن سازمان ملل، قطعنامه حذف ایران از این 
کمیسیون با ۲۹ رأی موافق، ۸ رأی مخالف و 
۱۶ رأی ممتنع به تصویب رسید. نتیجه این 
اقدام برای ایران مناسب نبود اما مسئولانی 
مانند معاون امور زنان دولت به جای رایزنی 
قبل از رأی گیری به اظهاراتی پس از حذف 
ایران پرداخت که قابل تامل بود. انسیه خزعلی 
گفت: »ادعای حمایت از حقوق زنان ایرانی 
آنجا مضحک می شود که آمریکا یعنی پیشنهاد 
دهنده قطعنامه، خود بیش ترین سهم از آمار 

جهانی زنان زندانی را دارد.«

  زن و مرد برابر نیستند
انسیه خزعلی دیروز گفت: »در نشست سال 
قبل سازمان ملل، مدیر اجرایی بخش زنان 
پرسشی را مطرح کرد که چرا شما برابری زن 
و مرد را نمی پذیرید؟ در پاسخ گفتم که تساوی 
به ضرر زن است و ما قبول نداریم . اما عدالت را 
می پذیریم. تساوی یعنی زن و مرد در هزینه ها 
مشارکت داشته باشند و به طور یکسان بار و فشار 
زندگی را تحمل کنند درحالی که این تساوی 
در جسم آنها وجود ندارد و از این رو تساوی به 
ضرر زن است، اما عدالت، تقسیم کار، تقسیم 
مسئولیت و قرار دادن زن و مرد در جایگاه خود 
کمک کننده است.« وی با تاکید بر اینکه ما در 
مقایسه زن و مرد معتقد به عدالت جنسیتی 
و نه برابری جنسیتی هستیم، تصریح کرد: »با 
توجه به تکالیف و مسئولیت ها باید حقوقی برای 
زن و مرد در نظر گرفته شود. باید به عدالت در 
برخی مراکز به صورت جدی توجه شود. لازم 
است در بسیاری از مراکز تصمیم گیری از زنان 
استفاده شود. رهبری دو بار بر روی این امر 
تاکید کردند که برای آن چاره اندیشی شود. در 
همین راستا دولت سیزدهم زنان را در بسیاری 
از شوراهای عالی منصوب کرده است.« معاون 
امور زنان و خانواده رئیس جمهوری، با بیان اینکه 
قوانین غرب زن را مثل کالا در اختیار مرد قرار 
داده است و ارتباطات خارج از رابطه زناشویی 
باعث شده مادران فرزندانی را بزرگ کنند که 
پدر هیچ مسئولیتی را در قبال آنها برعهده 
نمی گیرد، گفت: »گاهی داشته ها، هویت و 
ارزش هایمان نادیده گرفته شده و بسیاری 
اوقات تحقیر می شود و یا تلاش می شود که 

این ها کوچک جلوه داده شوند. از این رو ما نیاز 
داریم دچار خودتحقیری ها نشویم.« وی با بیان 
اینکه دشمن تلاش می کند برخی ارزش ها را ضد 
ارزش و برخی ضدارزش ها را ارزش جلوه داده و 
تحقیرآمیز بودن برخی ارزش ها را به خورد جامعه 
شرقی دهد، ادامه داد: »دشمن سعی می کند با 
افراط و تفریط الگویی را برای زن و به ویژه زن 
شرقی ترسیم کند.« برخی دیگر مانند یک استاد 
دانشگاه و کارشناس مسائل مذهبی هم مانند 
خزعلی معتقد است: »تساوی زن و مرد، ظلم 
دوران معاصر در حق زنان است و هر کس بخواهد 
در مسیر تساوی حرکت کند، به زن ظلم کرده 

و زن را به مبارزه با مردان دعوت کرده است.«
  جایگاه زن و مرد در قرآن و کلام 

بزرگان
تساوی حقوق زن و مرد که خزعلی روز 
گذشته به رد آن پرداخت موضوعی است 
که بارها از سوی بزرگان به آن تاکید شده و 
مشخص نیست معاون زنان رئیس جمهور بر 
چه اساسی به رد آن اصرار دارد. قرآن کریم از 
هنگام نزولش، احیا کننده حقوق زن و مرد در 
عرصه های گوناگون بوده است و درباره ارزش 
انسانی برابر بین زن و مرد می فرماید: »ای مردم! 
از پروردگارتان پروا داشته باشید؛ همان کسی که 
شما را از یک نفَْس آفرید و از همان نفس جفت 
وی را خلق کرد.« ]منظور از نفس در این  آیه، 
همان گوهر و ذات و اصل و واقعیت عینی شیء 
است؛ یعنی همه انسان ها اعم از زن و مرد از یک 
ذات و گوهر خلق شده اند و اولین زن که همسر 
اولین مرد است نیز، از همان ذات و گوهر عینی 
آفریده شد.« در حدیث از قول پیامبر گرامی 
اسلام )صلی ا... علیه وآله وسلم( آمده است: »به 
یقین زنان همتایان مردان هستند.«  در حدیث 
دیگری چنین می خوانیم: »مؤمنان )زن و مرد( 

کفو و همتای یکدیگرند«
  چرا معاون رئیسی است؟

در نهایت باید از انسیه خزعلی سوال کرد که 
بر چه اساسی رئیس جمهور نیاز به انتخاب او به 
عنوان معاون امور زنان داشته است؟ اگر تساوی 
میان زنان و مردان نبود به طور حتم نیازی به 
تاسیس این معاونت هم احساس نمی شد و 
مردان تصمیم گیر در حوزه زنان می شدند. به 
نظر می رسد اظهارات روز گذشته انسیه خزعلی 
واکنشی به حذف ایران از کمیسیون حقوق زنان 
است و او اصرار دارد مواضعی اتخاذ کند تا نشان 
دهد با اعضای دیگر این کمیسیون تفاوت دارد. 

یــادداشـــت
 لایحه بودجه و بودجه موسسات

   نعمت احمدی
حقوقدان و وکیل دادگستری

معاون رئیسی باز هم حاشیه ساز شد

تساوی زن و مرد  به  ضرر   زن است!
     انسیه خزعلی: هر کس بخواهد در مسیر تساوی حرکت کند، به زن ظلم کرده است

رئیس جمهور سه قانون مصوب 
مجلس را برای اجرا ابلاغ کرد

قانون مصوب مجلس  رئیس جمهور سه 
شورای اسلامی را برای اجرا به وزارتخانه ها و 
دستگاه های مربوطه ابلاغ کرد.  سید ابراهیم 
رئیسی در اجرای اصل ۱۲3 قانون اساسی 
جمهوری اسلامی ایران »قانون معافیت واردات 
مواد اولیه دارویی، شیرخشک و تجهیزات 
پزشکی از پرداخت مالیات بر ارزش افزوده« 
برای اجرا به وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی، وزارت امور اقتصادی و دارایی و وزارت 
صنعت، معدن و تجارت ابلاغ کرد. رئیس جمهور 
همچنین »قانون اصلاح مواد )۱۸۰( و )۱۸۲( 
قانون آیین نامه داخلی مجلس« را به سازمان 
و همچنین »قانون  بودجه کشور  و  برنامه 
موافقتنامه بین جمهوری اسلامی ایران و 
سازمان آموزشی، علمی و فرهنگی ملل متحد 
)یونسکو( در خصوص تاسیس مرکز منطقه ای 
آموزشی و پژوهشی مدیریت خطرپذیری 
و تاب آوری زلزله برای غرب و مرکز آسیا در 
پژوهشگاه بین المللی زلزله شناسی و مهندسی 
زلزله تهران، به عنوان مرکز گروه)۲( تحت 
حمایت یونسکو با تمرکز و مدیریت و کاهش 
خطرپذیری بلایا« را نیز برای اجرا به وزارت 

علوم، تحقیقات و فناوری ابلاغ کرد. 
 
سفر امیرعبداللهیان به ترکیه با 

محوریت آخرین تحولات سوریه 
بر اساس برنامه ریزی انجام شده، وزیر امور 
خارجه جمهوری اسلامی ایران، امروز به 
دعوت همتای ترکیه ای خود به این کشور 
سفر می کند.  حسین امیرعبداللهیان دیپلمات 
عالی رتبه ایرانی، در سفر به ترکیه با تعدادی از 
مقامات ارشد این کشور همسایه دیدار و رایزنی 
خواهد کرد. پیش بینی می شود که محور 
اصلی این سفر علاوه بر رایزنی در مورد روابط 
دوجانبه، آخرین تحولات سوریه و دیدارهای 
اخیر بین وزیران دفاع سوریه، روسیه و ترکیه 
باشد. همچنین به نظر می رسد که در این سفر 
مقامات دو کشور در مورد زمان سفر آتی سید 
ابراهیم رئیسی به ترکیه نیز رایزنی و گفت وگو 
کنند. وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی 
ایران همچنین در اوایل این هفته به لبنان و 
سوریه سفر کرده بود. ایران از انجام گفت وگو 
بین ترکیه و سوریه، ابراز خرسندی کرده است. 
 

در استیضاح مصالح کل کشور 
باید مدنظر باشد

یک عضو کمیسیون آموزش، تحقیقات 
مجلس در رابطه با طرح استیضاح های متعدد 
وزرا در مجلس، عنوان کرد: کثرت استیضاح در 
این مقطع شاید خیلی به صلاح دولت نباشد، 
چراکه در شرایط فعلی دولت باید مشغول 
کارش باشد. احمد حسین فلاحی تاکید کرد: 
دخالت دادن مسائل شخصی و حوزه انتخابیه 
در ارائه استیضاح ها درست نیست و نمایندگان 
باید تقوا و مصالح ملی را در نظر بگیرند. لذا قطعا 
هیات رئیسه و کسانی که تصمیم می گیرند و 
کمیسیون های مربوطه در سوالات باید مسائل 
کلان را در نظر بگیرند و باید این موضوع را در 
استیضاح ها مد نظر داشته باشند که مصلحت 
کل کشور بر مصلحت یک استان، یک شهر و 
یا یک نماینده می چربد. وی گفت: طبیعتا هم 
برای اینکه دولت قوی باشد باید این نظارت ها 
جدی تر باشد و دولت هم توجه کند که این 

ضعف ها را در وزارتخانه هایش حل کند. 

افزایش تعداد متهمان حادثه 
تروریستی ایذه به ۷۰ نفر

دادستان عمومی و انقلاب شهرستان ایذه 
گفت: تاکنون ۷۰ متهم در ارتباط با حادثه 
تروریستی این شهرستان شناسایی شده اند.  
رسالتی گفت: تاکنون ۷۰ متهم در ارتباط با 
این حادثه شناسایی و پرونده قضائی برای آنان 
تشکیل شده است. همچنین پیشتر رئیس کل 
دادگستری استان خوزستان در تاریخ سوم آذر 
ماه از شناسایی و بازداشت ۶۱ نفر در این رابطه 
که منجر به جان باختن ۷ نفر از شهروندان شده 
خبر داده بود. در مراسم چهلمین روز درگذشت 
یکی از جانباختگان حادثه تروریستی ۲۵آبان 
شهرستان ایذه، خواهر متوفی اقدام به سر 
دادن شعارهای ساختارشکنانه کرد که با 
توجه به مشهود بودن جرم، پرونده قضائی در 
خصوص وی تشکیل و متهم مطابق با ضوابط 
قانونی جهت ادای توضیحات به دادسرای این 

شهرستان احضار شده است. 
 

برجام همچنان پابرجاست
اتحادیه اروپا اعلام کرد که توافق هسته ای 
ایران همچنان پابرجاست و مذاکرات در این 
خصوص ادامه دارد. این در حالی است که 
مقامات آمریکایی به  رغم ادعاهای مکرر این 
کشور در جریان مذاکرات وین مبنی بر تلاش 
واشنگتن برای بازگشت به برنامه جامع اقدام 
مشترک )برجام( به تازگی آشکارا می گویند که 
روی احیای برجام متمرکز نیستند و این توافق 
چندین ماه است که در دستور کار دولت آمریکا 
قرار ندارد. مذاکرات ایران و سایر طرف های 
برجام برای رفع تحریم های ایران و بازگشت 
آمریکا به این توافق از چند ماه پیش تاکنون به 
دلیل زیاده خواهی و کارشکنی طرف آمریکایی 
و قصور اروپایی ها برای پیشبرد مذاکرات و رفع 

موانع متوقف شده است. 

 با جنگ ترکیبی 
مواجه هستیم 

سیاسی  عقیدتی  دفتر  رئیس 
فرماندهی معظم کل قوا با بیان اینکه 
دنیای امروز با یک جنگ ترکیبی 
مواجه است، ادامه داد: یکی از ابعاد 
است  نرم  جنگ  ترکیبی،  جنگ 
و هدف آن تسلط بر ذهن و افکار 
عمومی است. حجت الاسلام سعیدی 
گفت: آمادگی ابعاد مختلفی دارد 
و جامعه امروز ما و دست اندرکاران 
مجموعه دستگاه های فرهنگ ساز 
خبررسانی،  دستگاه های  از  اعم 
اطلاع رسانی، تبلیغاتی و دستگاه های 
هنری باید در این زمینه با آخرین 
روش ها آشنا شوند تا بتوانند با جنگ 
ترکیبی دشمن مقابله کنند. وی 
به اهمیت مقوله هنر اشاره کرد و 
ابراز داشت: تبدیل یک مطلب در 
قالب هنر و ارائه آن به مخاطب تاثیر 
بسیار زیادی به مراتب بالاتر از یک 

سخنرانی را دارد. 

ویـــــــژه
احمد علیرضا بیگی: 

مردم نقشی در حوزه اقتصاد ندارند 
آرمان ملی: یک نماینده مجلس در خصوص این که طی 
روزهای اخیر شاهد افزایش قیمت خودرو و ارز بودیم و برای 
ثبات اوضاع اقتصادی چه کاری باید انجام داد اظهار داشت: 
تا زمانی که ما نوع نگرشمان را به نقش مردم در حوزه های 
مختلف تغییر ندهیم، طبیعتا اتفاق خاصی نخواهد افتاد. 
احمد علیرضابیگی گفت:  به طور مثال در حوزه خودرو این 
را در نظر بگیرید که مردم ناچارند پراید بخرند، تازه همین 
پراید را هم با حسرت و منت باید خریداری کنند، در صورتی 
که مردم می فهمند در کشور همسایه با پولی که برای پراید 
پرداخت می کنند، می توانند ماشین به مراتب بهتری داشته 
باشند اما هیچ راهی ندارند اگر پراید نخرند در دکان چه 
کسی بروند؟ دکان دیگری وجود ندارد. وقتی حوزه اقتصاد 
ما چنین است و برای مردم نقشی تعریف نشده است، اگر 
هم نقشی تعریف شده، به مردم به عنوان یک منبع مالی 
بی اختیار نگاه می شود مانند آن چیزی که در دولت آقای 
روحانی در حوزه بورس اتفاق افتاد. مردم ۴۰۰ هزار میلیارد 
تومان پول بی زبان خودشان را در بورس گذاشتند به فاصله 
۲۰ الی 3۰ روز، یک بابایی، یک بنده خدایی، یک وزیری، 
یک رئیس سازمان بورس آمد دست هایش را به هم مالید و 
گفت شرمنده پول ها همه سوخت و از بین رفت. مردم اینجا 
و در اقتصاد چه کاره هستند؟ ما شعار اقتصاد مردم پایه را 
می دهیم ولی عملا مردم نقشی در حوزه اقتصاد ندارند! وی 
بیان کرد: در حوزه سیاست هم همین است نقشی به مردم 
سپرده نشده است، نمی خواهیم بپذیریم مردم آگاه هستند 
و دسترسی های بالا دارند. نماینده مردم تبریز اظهار کرد: 
بسیار عجیب است چه در حوزه اقتصاد و سیاست چه در 
حوزه اجتماع نمی پذیریم مردم سمت دیگر رودخانه هستند 
ما هم سمت دیگر رودخانه. در صورتی که قدرت و توانایی 
مردم می تواند مصون ساز باشد چراکه همراهی مردم زبان 
بیگانه را کوتاه می کند، امنیت آفرین است ، نشاط جامعه را 
فراهم می کند و حرکت ایجاد می کند. وی در این خصوص 
که مجلس می تواند از ابزارهای نظارتی خودش در جهت 
پاسخگو کردن دولت استفاده کند، گفت: مجلس می تواند 
ریل گذار باشد و مسیر را عوض کند. مجلس می تواند تحول 
ایجاد کند، اما آیا این مجلس می تواند این کار را انجام دهد؟ 
قطعا این مجلس نمی تواند که آن هم بازمی گردد به این که 
ما با بحران جامعیت مواجه هستیم. وقتی که این مجلس 
حرفی جدا از خواست، مطالبه مردم می زند و در مقابل 
شفافیت آرا مقاومت می کند، نمی تواند تحول آفرین باشد 

و ریل را عوض کند. 

طالقانی:  یاسمین   – ملی  آرمان 
»رئیس جمهور با اشاره به فراگیر شدن 
استفاده از فضای مجازی در زندگی و کسب 
و کار مردم، از وزیر ارتباطات خواست 
دغدغه های مردم در زمینه کندی سرعت 
و دیگر مشکلات موجود را با فوریت پیگیری 
و رفع کند« این جملات رئیسی شامگاه 

یکشنبه در جلسه هیات دولت بیان شد. 
  فیلتر به بهانه اعتراض 

اقشار زیادی از جامعه به محدودیت هایی 
که پس از آغاز اعتراضات در دسترسی به 
اینترنت و شبکه های اجتماعی اعمال شد، 
معترض هستند چرا که ارتباطات آنها با 
خارج کشور یا فعالیت های اقتصادی شان 
با مشکل مواجه شده است. اواسط شهریور 
سالجاری بود که محدودیت های اینترنتی 
و فیلترینگ پلتفرم های خارجی آغاز شد و 
ضربه شدیدی به کسب وکارهای وابسته به 
اینترنت وارد کرد. مدتی بعد مقامات کشور 
از جمله عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات 
مصاحبه های  در  اطلاعات  فناوری  و 
پیاپی از رفع کندی اینترنت خبر دادند و 
تأکید کردند که تنها پلتفرم های خارجی 
اینستاگرام و واتساپ به دلیل شرایط کشور 
فیلتر هستند و وضعیت اینترنت به حالت 
عادی بازگشته است. با این حال، از آن 
زمان تا به امروز گزارش های متعددی از 
طرف کاربران و کسب وکارهای مختلف 
نه تنها  می دهد  نشان  که  شده  منتشر 
وضعیت اینترنت کشور به حالت عادی 
بازنگشته است، بلکه شاهد کندی روزافزون 
و افزایش محدودیت دسترسی به فضای 
مجازی هستیم. رئیس جمهور به دنبال 
رفع کندی اینترنت ایران است. لازم به 
ذکر است که از زمان آغاز محدودیت های 
اینترنتی، تعدادی از کسب و کارهای وابسته 
به اینترنت برای دسترسی بدون محدودیت 
به این فضای مجازی، مهاجرت کرده اند. 
به گفته محمدرضا قلعه نوی، رئیس رسته 
خدمات فناوری اطلاعات سازمان نظام 
صنفی رایانه ای تهران، حتی تعدادی از 
کسب وکارهای حوزه فناوری تیم های فنی 
خود را در هتل های کشورهای همسایه 

مستقر کرده اند. این به معنای آن است که 
هزینه اقامت تیم های فنی در کشورهای 
خارجی از مجموع هزینه های داخلی، برای 

آن ها مقرون به صرفه تر است. 
  ما باید مسائل را تبیین کنیم

تعدادی از نمایندگان مجلس به تازگی 
خواستار رفع فیلترینگ شده اند، چراکه به 
عقیده آن ها ادامه این روند می تواند زندگی 
روزمره مردم و کسب وکارها را تحت الشعاع 
قرار داده و خسارت های جبران ناپذیری برای 
آن ها به بار بیاورد. مانند یک عضو کمیسیون 
امور داخلی کشور و شوراها در مجلس گفت: 
بنده معتقدم که راهگشاترین مسیر پیش 
روی ما تبیین مسائل است و بهترین بستر 
برای انجام این کار فضای مجازی است. 
جلال رشیدی کوچی با اشاره به وضعیت 
اینترنت در سطح کشور، بیان کرد: در شورای 
عالی امنیت ملی تصمیم گرفته شد که تا آرام 
شدن فضای جامعه دو پلتفرم مسدود شود؛ 
از نظر من اکنون زمان آن رسیده است که 
رفع مسدودیت شود چرا که فضای جامعه 
آرام است. وی ادامه داد: در دیداری که 
مقام معظم رهبری در سالروز قیام ۱۹دی با 
جمعی از این مردم داشتند به این نکته تاکید 
کردند که ما باید مسائل را تبیین کنیم، یعنی 
جوانی که وسوسه شده است با باتوم اقناع 
نمی شود. وی در ادامه اظهار کرد: این تبیین 
باید کجا صورت گیرد؟ از نظر بنده مهم ترین 
فضا برای تبیین مسائل جامعه، بسترهایی 
است که در فضای مجازی شکل می گیرد. 
بنده موافقم که امروز فضای مجازی نوعی 
فضای جنگی است اما ما باید در آنجا حضور 
داشته باشیم. مهم ترین و راهگشاترین راه 
پیش روی ما فرمایش حضرت آقاست، 
یعنی ما باید مسائل را تبیین کنیم. نماینده 
مردم مرودشت در مجلس شورای اسلامی، 
تصریح کرد: بنده در خیلی موارد زمانی که 
با افراد معترض صحبت می کنیم، متوجه 
می شویم که نقاط مشترک زیادی داشته 
و زبان یکدیگر را به خوبی می فهمیم، این 
تبیین کردن است. ما باید اقدامات را بگوییم 
و اصلاحاتی که باید انجام دهیم را مطرح 
کنیم، خطاهای موجود را بپذیریم، راهکار 

ارائه دهیم. مجتبی توانگر، رئیس کمیته 
اقتصاد دیجیتال مجلس هم در نامه ای به 
رئیس جمهور نوشت: بازگرداندن اینترنت 
به شرایط عادی و فراهم کردن دسترسی 
مردم به اینترنت آزاد ضرورت دارد و خواستار 
رفع فیلتر شبکه های اجتماعی و همچنین 
راه اندازی صندوق جبران خسارت فیلترینگ 

در کشور هستیم. 
  دلخوش به شروط

   در این میان برخی به شرط گذاری برای 
رفع فیلتر مشغولند مانند چندی پیش 
که اعلام شد متا باید نمایندگانی به ایران 
بفرستد. موضع گیری لاریجانی درباره رفع 
فیلتر اینستاگرام و واتساپ همان موضعی 
است که در چند وقت اخیر وزیر ارتباطات، 
نمایندگان مجلس و سایر مقام های مسئول 
داشتند. او معتقد است شبکه های اجتماعی 
غربی حتماً باید با قرارداد رفع فیلتر شوند، 
هر پلتفرمی هم که حاضر نیست قرارداد 
ببندد، نباید فیلترش برداشته و آزاد شود: 
»من نگران این نیستم که فیلترینگ ادامه 
پیدا کند. مگر عدم فیلترینگ چیست؟ مگر 
پیام رسان های خارجی درهایی از معرفت را 
برای ما باز می کنند؟ لذا چیز مهمی نیست.« 
او با بیان اینکه با اینترنت مخالفتی ندارد و 
علیه آن نیست، اظهار داشت نباید به شکل 
عوامانه با فضای مجازی مواجه شد. لاریجانی 
با »خوب« خواندن موضع وزیر ارتباطات 
در ارتباط با موضوعات اخیر گفت: »این 
پیام رسان های خارجی نه تنها در مورد ایران، 
بلکه در مورد دیگر کشورها نیز مسائل را 
رعایت نمی کنند. ما حتماً باید نگران اینکه 
می گویند چرا فیلتر کرده اید، نباشیم و باید 
فضای مجازی داخلی کشورمان را برای 
ماشین های فعال داخلی خودمان فراهم 
کنیم. در این زمینه دو سرمایه گذاری لازم 
است: یکی سرمایه گذاری تسهیلی برای 
اینکه سوشال مدیاهای داخلی مان فعال شود 
و دیگری سرمایه گذاری زیربنایی که به نظر 
من ما حتماً باید یک دیتا بند بزرگی درست 
کنیم که دیتا ماینینگ هم انجام دهد و آن 
را به کسانی که می خواهند استفاده کنند، 

اجاره دهیم.«

کی بود کی بودِ کندی اینترنت!

رئیس جمهور: کندی سرعت اینترنت رفع شود

مبارزه با فساد در دستور 
کار دستگاه قضائی است

معاون اول قوه قضائیه با بیان اینکه 
تلاش برای اجرای عدالت، مبارزه 
با فساد و برقراری امنیت در دستور 
دستگاه قضائی است، تصریح کرد: 
امروز قوه قضائیه با برنامه در حال 
حرکت است، براساس گزارش هایی 
که دریافت کردم کار تمام معاونت ها 
در حال پیشرفت است. حجت الاسلام 
اینکه  بیان  با  والمسلمین مصدق 
برنامه ریزی در قوه قضائیه بر اساس 
اسناد بالادستی تنظیم و در حال اقدام 
است، گفت: این اسناد بسیار مهم 
شامل محورهای هشت گانه اعلامی 
مقام معظم رهبری در مراسم هفتم 
تیر سالجاری در جلسه با مسئولان 
عالی دستگاه قضا، محورهای ششگانه 
مقام معظم رهبری در حکم انتصاب 
رئیس قوه قضائیه، سندتحول قوه  
قضائیه، محورهای ۱۵گانه رئیس 
قوه قضائیه در اولین جلسه شورای 
عالی دستگاه قضا است. وی افزود: 
براساس این اسناد برنامه عملیاتی 
تنظیم  شده است و هدف اساسی قوه  
قضائیه برنامه ریزی و اقدام اجرای 
عدالت و تعمیم حس عدالت در جامعه 
است. تا زمانی که جامعه این احساس 
را نداشته باشد، نمی توانیم بگوییم، 

موفق بودیم. 

باید بررسی کرد؛ اقدامات 
چهره های هنری، ورزشی 

مجرمانه بوده یا تخلف

بازگشت  مورد  در  وزیر کشور 
چهره های تلویزیونی که در جریان 
ناآرامی ها از رسانه ملی خداحافظی 
کرده بودند به این رسانه، گفت: همه 
باید خودشان را متعهد به قوانین 
بدانند و در چارچوب آن عمل کنند 
و این مساله برای همه شهروندان 
صادق است؛ اعم از مجریِ رسانه، 
هنرپیشه، ورزشکار، سیاستمدار و... 
همه باید در چارچوب قوانین عمل 
کنند. احمد وحیدی افزود: طبیعتا اگر 
کسی در چارچوب قوانین عمل نکرد 
این وظیفه برهمگان است که علاوه 
بر اینکه از او بخواهند در چارچوب 
قانون عمل کند دستگاه قضائی هم 
در زمان مناسب به وظیفه اش عمل 
کند و آن ها را مورد خطاب قرار دهد؛ 
در همین راستا اگر توبیخ یا مجازاتی 
لازم است آن را اعمال کند،  این موارد 
هم شامل آنهاست. وی در مورد امکان 
برخورد با این افراد تصریح کرد: اگر 
اقداماتشان در حد تخلف بوده باشد 
ممکن است دستگاه های ذیربط به 
آن ها تذکر دهند، باید بررسی کرد 
فعلی که انجام داده اند مجرمانه بوده 
یا تخلف؛ اگر مجرمانه باشد دستگاه 

قضائی باید برخورد کند. 

لایحه بودجه مطابق قانون هر ساله توسط رئیس جمهور 
به مجلس تقدیم می شود. لایحه بودجه ۱۴۰۲ هم دیر به 
مجلس ارائه شد و هم اینکه مبتنی بر برنامه های بالادستی 
نیست زیرا اساسا برنامه توسعه هفتم وجود ندارد که دولت 
لایحه بودجه را بر مبنای آن نگارش کرده باشد. در زیر 
نکاتی در مورد لایحه بودجه به رشته تحریر درآمده است: 

۱-  ایرادی که به کلیت لایحه بودجه وجود دارد این 
است که برخی تبصره های لایحه بودجه دائمی است. در 
این معنا که برخی موسسات تلاش می کنند که برای خود 
بودجه دریافت کنند و تا ابد در لایحه بودجه این تبصره ها 
بودجه می گیرد. لایحه بودجه به صورت کلی در مجلس 
تصویب می شود و در شورای نگهبان نیز این لایحه به 
صورت کلی بررسی می شود. از این منظر برخی مجموعه ها 
هر ساله بودجه دریافت می کنند. ۲-  مطابق اصل ۵3 قانون 
اساسی کلیه در آمدهای دولت به خزانه واریز می شود و 
کلیه هزینه های دولت از طریق لایحه بودجه از این خزانه 
برداشت می شود. یک سری از هزینه های بودجه ممکن 
الوصول، یک سری مشکوک الوصول است. برای نمونه 
دلار ۱۰۰ تومان ارزش دارد و نفت ۲۰۰ تومان در هر بشکه 
اما میزان ثابتی بنا بر قیمت دلار و میزان صادرات در اینجا 
حاصل نمی شود. چون نه نفت به صورت ثابت فروخته 
می شود و نه قیمت نفت ثابت است. در نتیجه از چنین 
ناحیه هایی همواره کسری بودجه ایجاد می شود که اساسا 

قابل پیش بینی هم نیست.
3-  برخی موسسات و نهادها که عملکرد آنها معلوم 
نیست توانسته اند روزگاری بودجه دریافت کنند اما این 
موسسات هم همچون موردی که در بند یک این یادداشت 
آمده است هنوز هم بودجه می گیرند. بسیاری از موارد 
هست که ردیف بودجه در لایحه بودجه سالانه دارند اما 

فاقد کارایی لازم هستند. 
۴-  یکی از سازمان های دریافت کننده بودجه به رغم 
اینکه خود کوهی از درآمد را دارد، سازمان صدا و سیماست. 
هر ساله بر بودجه این سازمان افزوده می شود.اما در اتفاقات 
اخیر چند شبکه معاند با تعدادی کم نیروی انسانی، سازمان 
عریض و  طویلی مانند صدا و سیما را تحت شعاع قرار دادند و 
کشور در آن روزها به آشوب کشیده شد و صدا و سیما عملا 
نتوانست از نظر معنوی به آرامش کشور کمک چندانی کند. 
اما از قرار معلوم در بودجه سال جاری بر بودجه این سازمان 
افزوده شده است. به طوری که رسانه ها به صورت جدی به 
آن می پردازند. این درحالی است که سازمان صدا و سیما 
خود درآمدهای خوبی دارد اما همین صدا سیما سریال هایی 
می سازد که عملا بودجه رسانه ملی را می بلعد اما عملا 
نمی تواند مخاطب چندانی را جذب کند. در حالی که اگر 
همان برنامه و یا سریال به بخش خصوصی سپرده می شد 

هم با کیفیت تر هم هم ارزان تر ساخته می شد. 
 نگارنده معتقد است ده ها نهاد و سازمان در این کشور 
وجود دارند که بودجه های خوبی را از بیت المال دریافت 
می کنند اما گویی کسی به عملکرد آنها  نظارتی ندارد. از 
این منظر هر ساله بودجه می گیرند و خروجی مناسبی هم 

حتی در حد وظایف ذاتی خود ندارند. 


